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از کمدی تا آخرالزمان
هفتمین جلســه از نهمین فصل پاتوق 
فیلــم کوتاه، روز یکشــنبه ۹ اردیبهشــت  
۱۴۰۳ بــا نمایــش چهــار فیلــم کوتاه در 
پردیــس ســینمایی بهمن برگــزار خواهد 
شــد. در این جلســه از فصل نهــم پاتوق 
که توســط انجمن ســینمای جوانان ایران 
برگزار می شــود، فیلم های  کوتاه داستانی 
«شیوع» به کارگردانی میثم مرادی، «زخم» 
به کارگردانی ســحر نورمنور، «گرازها» به 
کارگردانی غلامرضا جعفری و «قضاوت» 
به کارگردانی آریــا گازُر، روی پرده خواهند 
رفت. محمــد علیزاده، نویســنده و منتقد 
سینما، به  عنوان کارشناس این جلسه، پس 
از اکران آثار با کارگردان های فیلم های کوتاه 
به نمایش درآمده به گفت وگو می نشیند و 
آثار را مورد تحلیل و بررسی قرار می دهد. 
محمد محمدی، به عنوان مجری کارشناس 
برنامه حضور خواهد داشــت. «شیوع» در 
ژانر آخرالزمانی، به نویسندگی و کارگردانی 
میثم مرادی ســاخته شده و حمید شاکری 
تهیه کنندگی این اثر را بر عهده داشته است. 
در خلاصه داستان این اثر آمده است: « ما 
مسخ شــده ایم... می دانیم که نمی دانیم... 
و همچنان نمی دانیم... ما مسخ شده ایم». 
«زخــم» فیلمــی اســت در ژانــر درام به 
نویســندگی و کارگردانــی ســحر نورمنور 
و تهیه کنندگی مشــترک ســحر نورمنور و 
ایــران. «زخم»  انجمن ســینمای جوانان 
روایت داســتان یک دختر ۹ساله است که 
بعد از زلزله و از دســت دادن خانواده اش 
با مسئله بلوغ مواجه می شود، درحالی که 
از آن چیزی نمی داند. «گرازها» را غلامرضا 
جعفــری، نویســندگی و کارگردانی کرده 
و به تهیه کنندگــی رامین ســامانی، در ژانر 
درام ساخته شده اســت. «قضاوت» اثری 
کمــدی اســت به نویســندگی، کارگردانی 
و تهیه کنندگــی آریا گازُر. ایــن فیلم کوتاه 
داســتان مانی و سورنا است که هنرجویان 
یک هنرستان هستند. آنها که شاهد تعریف 
و تمجیــد ناعادلانــه  مدیر از یــک هنرجو 
و فیلمش هســتند، تصمیــم می گیرند که 
اعتراض شان را با ســاختن فیلمی از مدیر 
و رفتارش نشــان دهند. هفتمین جلســه 
فصل نهم پاتوق فیلم کوتــاه با همکاری 
مؤسســه فرهنگی، تبلیغاتی بهمن سبز – 
پخش رویش، یکشــنبه  ۹ اردیبهشــت ماه 
۱۴۰۳ ســاعت ۱۵ در پردیــس ســینمایی 
بهمن برگزار می  شود و شامل نمایش آثار 

و جلسه نقد و بررسی خواهد بود.

فرانسوی درگذشت«لوران کانته» فیلم ساز برجسته 
ایسنا: «لوران کانته» فیلم ساز فرانسوی که 
با فیلم «کلاس» در سال ۲۰۰۸ برنده نخل 
طلای کن شد، در ۶۳ ســالگی درگذشت. 
این فیلم ساز تحسین شده قصد داشت فیلم 
بعدی خود را به نام «انزو» با نویســندگی 
مشــترک «رابین کامپیلو» در اواخر امسال 
فیلم بــرداری کنــد. «ایزابــل د لا پاتلیــر» 
نماینــده کانته، به رســانه های فرانســوی 
اعلام کرد که این فیلم ســاز در پاریس و بر 
اثر بیماری درگذشــت. «کلاس درس» یک 
فیلم مســتند-درام بر اســاس کتابی نیمه 
خود زندگینامه از «فرانســوا بگودو» است 
که داستان آن درباره معلمی در محله ای 
در پاریس اســت و در آن بازیگرانی عمدتا 
غیرحرفــه ای بــازی کرده اند. بــه گزارش 
اســکرین، آخریــن فیلــم ایــن کارگردان 
«آرتــور رمبو» بود، درباره نویســنده ای که 
به خاطــر محتوای رســانه های اجتماعی 
این  تحریک آمیزش بــه دردســر می افتد. 
فیلم در جشنواره تورنتو ۲۰۲۱ نمایش داده 
شــد. از فیلم های او همچنین می توان به 
«فاکس فایر: اعترافــات یک دختر تبهکار» 
کــه در تورنتو ۲۰۱۲ رونمایی شــد و فیلم 
«بازگشــت به ایتاکا» که در ســال ۲۰۱۴ در 
جشــنواره ونیز انتخاب شــد، اشــاره کرد. 
مــرگ «لــوران کانته» شــوک بزرگی برای 
صنعت فیلم فرانسه است و با ادای احترام 

سینماگران همراه شده است.

شدندداوران نوعی نگاه کن معرفی 
ریاســت هیئــت بخــش نوعــی نگاه 
هفتادوهفتمین جشنواره فیلم کن را «زاویه 
دولان» ســینماگر ۳۵ســاله بر عهده دارد 
و «مایمونــا دوکوره» کارگردان ســنگالی، 
«لسما المودیر» کارگردان مراکشی، «ویکی 
کریپس» بازیگر آلمانی و «تاد مک کارتی» 
منتقد ارشد سابق ورایتی و هالیوود ریپورتر 
دیگــر اعضای هیئــت داوران را تشــکیل 
می دهند و ۱۸ فیلم بخش مســابقه نوعی 
نگاه را داوری خواهند کرد. هفتادوهفتمین 
جشــنواره فیلم کن از ۲۵ اردیبهشت تا ۵ 
خــرداد (۱۴ تا ۲۵ می) در فرانســه برگزار 
خواهد شد و ریاست هیئت داوران بخش 
مسابقه اصلی هم بر عهده «گرتا گرویگ» 

کارگردان آمریکایی است.

درباره فیلم «چترهای شربورگ» به کارگردانی ژاک دِمی
یک زندگی معمولی شاعرانه

 «چترهای شربورگ» محصول سال ۱۹۶۴ فرانسه به کارگردانی ژاک دِمی 
است که در این فیلم به عنوان بازیگر نیز حضور دارد. او موفق به دریافت 

جایزه نخل طلایی و نامزدی چند جایزه اسکار هم شد.
فیلــم چند نکته ویــژه و منحصربه فــرد دارد که شــاید اصلی تریــن آنان، 
موزیکال بودنش است. تمام دیالوگ ها  توسط کاراکترها به صورت آواز  و اپرا اجرا 
می شود. دقیقا بُعد کمدی فیلم هم اینجاست که حتی زمانی که با بحران های 
هولناک و جروبحث های شدید نیز مواجه می شویم که انتظار شنیدن داد وهوار 
و ســوز و کلمات رکیک  داریــم، کاراکترها  آواز و اپــرا می خوانند که خیلی هم 
خوب در فرم  می نشــیند و این رویه در هیچ کجای فیلم و تا پایان از بین نمی رود 
که نشــان می دهد چقدر می توان مشــکلات را جدی نگرفت. شــاید این تقابل 
و طعنه ای باشــد به مردمان زیادی کــه همواره از کاه، کوه ســاخته و در برابر 
مشــکلات پیش پاافتاده، روحیه خویش را باخته و شــروع به پرخاش و سپس 
افسردگی می کنند. این ویژگی کمدی در کنار ساختار درام فیلم به آفرینش نوعی 
پارادوکس و سوررئال می انجامد که بیننده نمی داند دقیقا باید بخندد یا بگرید؟! 
داســتان را واقعی انگارد یا خیالی؟! با این تمهیدات، آشنازدایی خارق العاده  یا 
خرق عادتی ناآشنا هم آفریده شده که علاوه بر اینکه اثر برای بیننده خسته کننده 
نمی شود، بلکه طرح و پیشنهادی هم برای زندگی خصوصی او ارائه می  دهد یا 
او را در شــناخت این سویه پنهان در زندگی یاری می دهد که بگوید این طور هم 
می شود زندگی کرد. از دیگر نکات منحصربه فرد فیلم، میزانسن های عالی  است 
که با نمایش رنگ های شــاد، مناظر خاطره انگیز و شگفت انگیز و بک گراندهای 
شــاعرانه و عاشــقانه، حقیقتا آدمی را یاد روزهای خوب کودکی و نقاشی های 
شــاهکار ســبک امپرسیونیســم می اندازد؛ به طوری  که گویی فیلم سراسر یک 
نقاشــی امپرسیونیسم و سوررئال است. مهندســی و ترکیب رنگ ها و حتی نام 
فیلم بی نهایت شاعرانه و شگفت انگیز اســت. داستایوفسکی از رئالیست های 
روســیه و اروپــا انتقاد می کند کــه می گویند «واقعیت را فقــط باید آن طور که 
هســت نمایش داد»؛ زیرا هیچ واقعیتی وجود ندارد و انســان تمام حقایق را از 
دریچه ادراک و ذهن خویش درک می کند و هیچ گاه به ذات پدیده ها دسترســی 
ندارد. پس باید به خیال تحرک بیشــتری داد. بنابراین کار هنرمند تنها طرح امور 
روزمره و دم دستی نیست، بلکه هنرمند باید به طرح کلی و جاودانه و لایه های 
کشف نشده روح آدمی برسد. با توجه به چنین حرف های آموزنده و خردمندانه 
داستایوفســکی، به عظمت و اهمیت میزانسن می رسیم که تفاوت یک فیلم با 
یک قصه مصور در چیست؟!  به همین جلوه های بصری، رنگ آمیزی ها، نماها و 
زاویه های شگفت انگیز و دکور باشکوه می رسیم که حقیقتا خاستگاه و مبدأ این 
واژگان فرانسه است. از دیگر موضوعات فیلم که به پررنگی دو مورد قبل نیست 
اما حائز اهمیت  اســت، در حال و لحظه زندگی کردن کاراکترهاســت که آرزوی 
بزرگــی در زندگی ندارند و عاشــق زندگی و آدم های موجــود پیرامون خویش 
هستند. هنگامی که کنار هم هستند، عاشق هم  هستند اما هنگام جدایی، تعهد 
و وابستگی شدیدی به هم ندارند و سعی می کنند در لحظه حال بهترین تصمیم 
را برای شــاد زندگی کردن بگیرند. در واقع تعهدشــان به آدم ها و موقعیت های 
گذشته و آینده نیســت، بلکه تمام دغدغه  و تعهدشان به زمان حال و آدم ها و 
شرایط حال اســت. گویا خود واژه زندگی و شاد بودن در آن، مقدس ترین واژه و 
مقدم بر تمام واژگان است و مفهوم  خوشبختی، خوشبختی در زمان حال است. 
این است که حتی هولناک ترین بحران ها را گویی به شوخی می گیرند، بابت کاری 
که شــده زندگی را جهنم نمی کنند، به ســادگی با آنها کنار می آیند و در نهایت 
حل شــان می کنند. این فیلم از بهترین  مثال هاســت که  نشــان  دهد یک  زندگی 
معمولی با تمام بحران ها و  خطراتش تا چه حد می تواند شــاعرانه، عاشقانه و 
باشکوه باشــد. این فیلم چون هدف و ادعای خاص و بزرگی نداشت، به راحتی 

توانست  از پس فرم برآید و مخاطب، شعاری در اثر نبیند و حقیقتا لذت ببرد.

همه چیز درباره انسی ۲۰۲۴
مهر: انســی مدت هاســت به عنوان مکانی برای انیمیشن های جهانی و مستقل 
شناخته می شود، اما در چند سال اخیر به پلتفرمی مهم برای استودیوهای بزرگ 
نیز تبدیل شــده است. امسال  این روند نه تنها ادامه دارد بلکه افزایش می یابد و 
همه بازیگران بزرگ انیمیشن استودیوهای آمریکایی برای پیش نمایش برخی از 
انیمیشن های آینده خود در این جشن حضور خواهند داشت. ایلومینیشن نمایش 
ویژه «من نفرت انگیز ۴» در انسی را خواهد داشت تا ادامه دهنده راهی باشد که 
پیش تر با سه فیلم قبلی «من نفرت انگیز» و اسپین آف «مینیون ها: ظهور گرو» در 

انسی به نمایش درآمدند.
استودیو دیزنی هم «درون بیرون ۲» پیکسار و «موآنا ۲» از استودیوی انیمیشن 
والت دیزنــی را در جشــنواره دارد و پارامونت پیکچرز و اســتودیوی انیمیشــن 
نیکلودئون پیش نمایشی از «تبدیل شوندگان یک» را ارائه می کنند که قرار است 
۲۰ ســپتامبر راهی سینماها شود. انســی پیش تر اعلام کرده بود وس اندرسون، 
کارگردان «آقای فاکس شــگفت انگیز» و «جزیره ســگ ها»، امسال میزبان یک 
مســترکلاس خواهد بود و کریس ســندرز، کارگردان معروف «چگونه اژدهای 
خود را تربیت کنیم» نیز در این جشنواره حضور خواهد داشت تا فیلم آینده اش 
«ربات وحشی» از اســتودیو دریم ورکس را به نمایش بگذارد. انسی ۲۰۲۴ یک 
بخش کاملا غیررقابتی به نام «انســی ارائه می کند» را نیز میزبانی می کند که به 
فیلم های تجاری پرهزینه تخصیص داده شــده که جایی در بخش های رقابتی 
ندارنــد. نتفلیکس هم برای میزبانی اولین نمایــش «گرگ و میش خدایان» زک 
اســنایدر و پروژه بدون عنــوان «والاس و گرومیت» و همچنیــن اولین نمایش 
جهانی «اولترامن: طلوع» در انسی امسال خواهد بود. همچنین اعلام شد  تری 
گیلیام، فیلم ساز برجسته بریتانیایی از گروه مانتی پایتون، جایزه کریستال افتخاری 
۲۰۲۴ را دریافــت خواهــد کرد و روز یکشــنبه ۹ ژوئن میزبان یک مســترکلاس 
خواهد بــود. گیلیام که فیلم هایی مانند «۱۲ میمون»، «برزیل» و «ترس و نفرت 
در لاس وگاس» را در کارنامه دارد، در زمان حضورش در گروه مانتی پایتون روی 
چند سکانس انیمیشنی فراموش نشدنی کار کرد و انیمیشن کوتاه «استوری تایم» 
او در ســال ۱۹۶۸ یک اثر کلاســیک اســت که تأثیر عمیقی بر جهان و انیمیشن 
بریتانیا در آن دوره داشت. برگزارکنندگان چهل و هشتمین دوره انسی درباره رشد 
جشنواره در دوره های اخیر صحبت و تأکید کردند  قصد دارند پذیرای میهمانان 
بیشتری باشند. در این مسیر، سال گذشته  انسی زمان جشن خود را از شش روز به 
هفت روز افزایش داد؛ زیرا رویداد میزبان رقم رکوردشکن ۱۵هزارو ۸۲۰ فیلم بود 
که ۱۹ درصد افزایش نسبت به سال ۲۰۲۲ افزایش داشت. جشنواره امسال نیز از 
۹ تا ۱۵ ژوئن (۲۰ تا ۲۶ خرداد) در  یک هفته کامل برگزار می شود و برای پذیرایی 
از شــمار باورنکردنی شرکت کنندگان، امسال چهار ســالن دیگر را به سالن های 
قبلی خود افزوده و نمایش دهنده ۲۳ عنوان انیمیشن بلند در بخش های رقابتی 
خواهد بود. «گرانبهاترین محموله ها» ســاخته میشــل آزاناویسیوس، جشنواره 
انسی امسال را افتتاح خواهد کرد. این فیلم در طول جنگ جهانی دوم می گذرد 

و داستان یک خانواده یهودی -فرانسوی را روایت می کند.

اخبار برگزیده

سینماسینما

 چند روزی است صحبت درباره اظهارات نامناسب یکی   �
از مدیران ارشــد یکی از پلتفرم های شــبکه نمایش خانگی 
واکنش های زیادی بین اهالی ســینما داشته، فارغ از جنس 
ادبیات مطرح شده که حتما جای نقد دارد، بد نیست به این 
بهانه نگاهی به گستردگی شــبکه نمایش خانگی و اقبال به 
این پلتفرم بین اهالی ســینما و مخاطبانش داشــته باشیم. 
پلتفرم ها هم زمان با دوران کرونا در ایران به ســرعت میان 
مخاطبان فراگیر شدند و هنرمندان زیادی جذب کار در این 
حوزه شدند. فکر می کنید این مدیوم مسیر درستی را در این 

چند سال طی کرده است؟
ابتدا باید اشــاره کنم باورم این اســت که حرف های این 
مدیر محترم شــاید عامدانه نبوده. شاید روی بیان کلماتش 
دقت نکرده اســت. نمی خواهم قضاوتی داشــته باشــم و 
ماجرا را صفر یا صد ببینم. انتظار همه ما این است، افرادی 
که در این ســطح مدیریتی قــرار می گیرند و در هیئت مدیره 
یک پلتفرم عظیم هســتند، کافی بود اشاره کنند که بعضی 
از تهیه کنندگان یا بازیگران به تعهدشــان یا اخلاقیات پایبند 
نیســتند. در این صورت نه تنها کســی ایــرادی نمی گرفت، 
بلکه تأیید هم می کرد. تصور ما هم این نیســت که جامعه 
منزهی هستیم. جامعه سینما مثل تمام مشاغل دیگر طبعا 
ضعف ها یا قوت هایی دارد. مــن هم خیلی خوب می دانم 
برخی از دوستان تهیه کننده یا بازیگر ما در ارتباط با پلتفرم ها 
بدرفتاری ها یا بداخلاقی هایی داشــته اند و این حق طبیعی 
یک مدیر است که از این ماجرا گله مند باشد. همین طور که 
ممکن است برخی از دوســتان ما هم وقتی پای پول وسط 
می آید هرکاری بکنند. ولی وقتی این جملات به همه اهالی 
ســینما تســری پیدا می کند، دیگر مورد صنفی است و باید 
شــأن حرفه مــان را در نظر بگیریم و موظف هســتیم از آن 
دفاع کنیم. صنوف و هیئت مدیره خانه سینما همگی به این 
ماجرا واکنش نشان دادند و این حرف ها بار حقوقی داشت.
البته مجموعــه نماوا عذرخواهی کــرد. خودم در چند 
ســال گذشــته تنها پلتفرمی که با آن کار کــردم نماوا بوده 
و مشــخصا از مدیریــت نماوا آقای میرطاووســی جز رفتار 
محترمانه چیز دیگری ندیدم وگرنه مجدد با این پلتفرم کار 
نمی کردم. این نبوده که من با این پلتفرم پدرکشتگی داشته 
باشــم و از این جهت واکنشی نشان بدهم. اما واقعیت این 
اســت که جهان آینده، جهان تصویر و وی اودی هاست. ما 
الان دو، ســه پلتفرم خوب داریم و همین طور روز به روز به 
تعدادشــان اضافه می شــود. بخش عظیمی از تأمین مالی 
اهالی ســینما و تصویر در آینده از طریــق همین پلتفرم ها 
خواهد بود. نه اینکه ســینما از بین خواهد رفت، در سینما 
تعداد محدودی فیلم ساخته می شــود و تعدادی از اعضا 
در آن کار می کننــد، امــا حجم کاری ای که ایــن پلتفرم ها 
برای اهالی ســینما ایجــاد می کنند، قابل مقایســه با تولید 
فیلم نیســت. در دو ســال کرونا اگر پلتفرم ها نبودند واقعا 
اهالی ســینما وضعیت بدی پیدا می کردنــد، چراکه در آن 
مقطع فقط پلتفرم ها بودند که ســریال می ســاختند و طی 
دو سال اگر اشــتباه نکنم چیزی حدود ۳۴ سریال توسط دو 
پلتفرم تولید شد. ما باید از ورود این سرمایه ها به این عرصه 
استقبال کنیم. به شخصه وقتی متوجه می شوم یک پلتفرم 
تازه به جمع پلتفرم ها اضافه می شــود، خوشحال می شوم. 
می دانم سرمایه زیادی پشت آن است و دیگر بحث ساخت 
یک فیلم نیســت. بحث صد ها میلیارد ســرمایه اســت. نه 
تنها باید اســتقبال کنیم، بلکه باید تلاش کنیم بمانند، ریشه 
بدوانند و بتوانند خوراک فرهنگی برای اقشار مختلف مردم 
فراهم کنند. اما طرف دیگر باید برای دوســتانی که صاحب 
ســرمایه هستند مواردی تعریف شود. می دانیم که سرمایه، 

قدرت می آورد و قدرت ســرمایه آن قدر زیاد است که برخی 
فکر می کنند می توانند هر گونه رفتاری داشــته باشند. باید 
این را در نظر گرفت که این قدرت سرمایه در عرصه فرهنگ 
و هنــر بدون تعامل با اهالی فرهنــگ و هنر موفق نخواهد 
بود و قطعا در این رودررویی ســرمایه شکســت می خورد. 
همین طورکــه در رودررویــی صداوســیما بــا هنرمنــدان، 
صداوسیما مخاطبش را از دست می دهد و اگر هنرمندانی 
که می توانند مخاطب را جذب کنند و بین مردم ریشه دارند 
و مخاطب دارند، با صداوسیما قهر کنند، بازنده صداوسیما 
اســت. این اتفاق می تواند دقیقا بــرای پلتفرم ها هم تکرار 
شــود. اگر دچار این باور شوند که قدرت سرمایه است و اگر 
پول بدهید، هنرمنــدان همه کاری می کنند، قطعا اشــتباه 
بزرگی می کنند. واقعیت هم این اســت که تا به امروز چنین 
رفتارهایی از مدیران پلتفرم ها ندیده بودیم. ممکن است در 
ذهنیتشــان این باور وجود داشــته، اما حداقل به این شکل 
بیان نشــده بود. عذرخواهی و پوزش خواهی نماوا را در آن 
بیانیه به فال نیک می گیرم. یعنی فکر می کنم خود دوستان 
هــم در مجموعه مدیریتی آنجا این نــگاه را قبول ندارند و 
نمی پسندند. ظاهرا منظورشان یک پروژه بوده، ولی من فکر 
می کنم هیجان زده شده اند و همه ما را به یک چوب زده اند 
و طبیعی هم بود چنین واکنش هایی را از سمت هنرمندان 

در پی داشته باشد.
در بین صحبت ها به وضعیت نابســامان ســینما اشاره   �

کردید. می دانیم که دست کم در دو سال گذشته رونق گیشه 
سینما تنها با تعداد اندکی فیلم آن هم از جنس کمدی اتفاق 
افتاد و در این شــرایط بسیاری از اهالی ســینما تمایلی به 
حضور در این عرصه ندارند و بخشی از این دلزدگی، ظاهرا 
تک صدایی یا واگذاری عرصه به ساخت فیلم های کمدی در 

سینماست.
صحبت کــردن درباره ســینما با صحبت هایی که شــما 
اشــاره کردید کمی پیچیده اســت. ما در دو سال گذشته و 
مشــخصا سال گذشته از جهت گیشه رونق خوبی را تجربه 
کردیم. اما این رونق محصول نهایتا پنج فیلم بود. صاحبان 
ســالن های سینما خوشحال هستند، چون در واقع توانستند 
ضــرر دوران کرونا را جبران کنند و ایــن تعداد فیلم کمدی 
برای آنها سودده هم بوده است. اما پنج فیلم کلیت سینما 
نیســت. ما نمی توانیم خوشحال باشیم که چهار فیلم ۸۰۰ 
میلیــارد فروخته اند و در کنارش مثــلا ۵۰ تا فیلم روی هم 
۲۰۰ میلیارد فروخته اند. این یعنی ضرر ســینما. بحثم فقط 
فیلم اجتماعی نیست. فیلم های عاشقانه، پلیسی، معمایی 

را هم از دست دادیم. از ژانرهای دیگر غافل شدیم.
 البته بخشی از انتقادها از ســمت فیلم سازان در یکی،   �

دو سال گذشــته به دلیل ندادن پروانه ساخت به فیلم های 
اجتماعی است.

اینجا نمی توانیم یک جا را مقصر بدانیم و بگوییم که اگر 
اینجا درست رفتار می کرد، همه چیز درست پیش می رفت. 
اگر بگوییم شورای پروانه ساخت سختگیری می کند، جواب 
آنها هم این اســت که کــدام کارگردان نامــی ما فیلم نامه 
داده و ما رد کرده ایم؟ موضوع اینجاســت که فیلم نامه ای 
ارائه نمی شود. باید بررســی کنیم چرا فیلم نامه به شورای 
پروانه ساخت ارائه نمی شــود؟ از طرف دیگر، هزینه تولید 
فیلم به شــدت بالا رفته اســت. یک فیلم با کمترین هزینه 
در شــرایط فعلی، حداقل ۲۵ میلیــارد تومان هزینه دارد و 
این یعنــی۷۰، ۸۰ میلیارد تومان فروش بــرای اینکه بتواند 
به پولش برســد. تنها فیلم هایی که فــروش بالای نوروز را 
به خودشــان اختصاص دادنــد، فیلم های کمــدی بودند. 
فیلم هایی در ژانرهای دیگر مثل «بی بدن» یا «مست عشق» 

با وجــود اینکه مخاطــب دارند، بعید می دانــم به فروش 
فیلم «تمساح خونی» برسند و اگر فیلم های دیگر در گیشه 
پاسخ گو نیستند، به این دلیل است که هزینه تولید بالا رفته. 
ایــن هزینه تولیــد چطور بالا رفته اســت؟ یک بخش از آن 
شرایط کشــور است و تورم وحشتناکی که به خاطر آن همه 
چیز بالا رفته. دســتمزد بازیگران به شــدت بالا رفته است. 
اتفاقا در این موضوع پلتفرم ها مقصر هستند. همین افرادی 
که امروز به بازیگران حمله می کنند، خودشــان برای اینکه 
مخاطبان بیشــتری جــذب کنند، بازیگــران مطرح را جذب 
کردند و دســتمزدهای عجیب و غریب پرداخت کردند. یک 
بار تلویزیون ســال ها قبل این کار را انجام داد و یک جهش 
در دستمزد ها ایجاد کرد. در چند سال گذشته هم پلتفرم ها 
ایــن کار را انجــام دادند و هزینه ها را در ســینما بالا بردند. 
بازیگران در ســریال حیرت انگیز دستمزد می گیرند و طبیعتا 
برای یک فیلم ســینمایی پرداخت رقم های بالا به بازیگران 
ممکن نیســت. اما موضوع مهم این اســت که تحولاتی در 
کشور اتفاق افتاده که این تحولات جامعه ما را ۱۰ پله جلو 
برده است. خیلی از فیلم سازان ما دچار سردرگمی هستند. 
فیلم نامه ای که دو ســال پیش برای آنها جذاب بوده، امروز 
حــس می کنند موضوعیــت ندارد. جامعــه آن چنان دچار 
تحول شــده که عملا فیلم سازان را سردرگم کرده است. اگر 
بسیاری از فیلم سازان ما فیلم نامه به شورای پروانه ساخت 
نمی دهند، به این دلیل است که نمی دانند باید چه کار کنند. 
اگــر نتوانیم توقع فرهنگی مردم را برآورده کنیم، شکســت 
می خوریــم. نمی دانیم چه چیزی بســازیم که پاســخ گوی 

زمانه ما باشد و این یک معضل دیگر است.
 پس فکــر نمی کنید در این شــرایط پلتفرم ها در مقابل   �

سینما ایستاده اند.
مــن معتقد نیســتم ســینما در مقابل پلتفرم هــا از بین 
رفته اســت. ســینما تبدیل می شــود به یک مراسم. تبدیل 
می شــود به یک ضیافت. فردی که از خانه بیرون می آید و 
هزینه می کند و ســینما را انتخاب می کنــد، تمایل به دیدن 
فیلم مفرح در ســینما دارد. در شــرایطی که حال روحی و 
اجتماعــی مردم خوب نیســت و مرتب داریم با مشــکلات 
دســت و پنجه نــرم می کنیم، مخاطب ســینما این زمان را 
برای دیدن فیلم کمدی صرف می کند. برای اینکه دو ساعت 
حواس مخاطب به چیز دیگری غیر از مشکلاتی که روزمره 

با آن دست و پنجه نرم می کند پرت شود.
حالا اگر همین دو ســاعت، دردهای خودش را در فیلم 
هم ببیند قطعا ســینما برایش وسوسه انگیز نیست. ما قبلا 
هم این وضعیت را داشتیم. هر وقت شرایط روحی و روانی 
جامعه خوب بوده فیلم های اجتماعی خیلی خوب پاســخ 
داده و درســت در شــرایطی کــه وضع روحــی جامعه بد 
است اتفاقا فیلم های اجتماعی جواب نمی دهد. اصلا باور 
نمی کنم که این فیلم های کمدی ما باعث شــده فیلم های 
اجتماعــی فــروش نــرود. فیلم هــای جدی مــا در غیاب 
فیلم های کمــدی همین قدر فروش می رود. چون اساســا 
تمایل برای دیدن آن فیلم ها وجود ندارد. واقعیت این است 
سال گذشــته فیلم هایی که در جشنواره دیدم یک شکست 
ســنگین برای فیلم های جدی خواهد بود. نمونه اش را در 
هفت، هشــت فیلمی که در عید اکران شــد دیدیم. به جز 
فیلم «تمســاح خونی» و «بی بدن» باقی فروش ها شکست 
خورده انــد. نمی توانــم بگویــم این میان مقصر «تمســاح 
خونی» اســت. امسال هم تا آخر ســال هفت، هشت فیلم 
کمدی داریم که ســالن  داران از فروش ایــن فیلم ها راضی 
خواهند بود. اما این کلیت ســینما نیســت. کلیت سینما در 

معرض خطر است.

ابونصر قدیمی

نگاه

«همه بازیگرهــا و تهیه کننده هــا بی اخلاقی های 
خاص خودشــان را دارند؛ نه به قــرارداد و نه به 
حرفشــان متعهدند. من در چند صنعت مختلف 
بوده ام و بــه بی اخلاقیِ اینها هیچ جــا ندیده ام. 
اسمشــان هم هنرمند، فرهیخته و فرهنگی است، 
ولی بســیار بی اخلاقند». این بخشــی از سخنان 
نایب رئیــس هیئت مدیــره نماوا دربــاره اهالی 
سینماســت که در چند روز گذشــته واکنش های 
بسیاری در پی داشت. اظهاراتی که پس از واکنش 
تعدادی از اهالی ســینما با پاســخ و عذرخواهی 
روابط عمومی ایــن پلتفرم همراه بــود. اما این 
پاســخ، جواب قانع کننده ای برای اهالی ســینما 

نیست. در این میان واکنش گسترده صنوف خانه 
سینما به این اظهارنظر توجه برانگیز شد و هرکدام 
در بیانیه هایی جداگانه خواســتار رسیدگی به این 
موضوع شــدند و روابط عمومی خانه سینما هم 

اعلام کرد هیئت رئیســه این نهاد، بررسی موضوع 
ســخنان این پلتفرم را به شــورای صیانت خانه 
ســینمای ایران ارجاع داده و در این شورا، درباره 
آن تصمیم گیری خواهد شد. اما به همین بهانه با 
همایون اســعدیان، کارگردان و تهیه کننده سینما، 
نگاهــی کلان تر به گســترش پلتفرم ها داشــتیم 
و میــزان دغدغه مندی آنها در حــوزه فرهنگ را 
واکاوی کردیم و در ادامه شرایط حضور هنرمندان 
در پلتفرم ها را بررســی کردیم که آیا در شرایطی 
که ســینما در وضعیت خوبی به سر نمی برد، این 
پلتفرم ها هستند که در اولویت فعالان سینما قرار 

گرفته اند؟ گفت وگوی ما را در ادامه می خوانید:
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گفت و گو با «همایون اسعدیان» درباره حواشي اخیر شبکه نمایش خانگي و گیشه سینما

زور سرمایه به هنر نمی رسد


